
Hősök tere 1989 Karácsony este 
 
1989. Karácsonyán, Szenteste éjfélkor hatalmas ökumenikus istentisztelet 
helyszíne volt Budapesten a Hősök tere. Több mint százezer ember gyűlt 
össze a téren, szinte mindenkinek a kezében gyertya égett. Aki ott volt 
vagy a televízióban látta a közvetítést - a televízió egyenes adásban 
közvetítette, bizonyára soha nem felejti el.  
 
E közben Romániában dúlt a forradalom, milliók virrasztottak idehaza és 
Erdélyben a szeretet ünnepén, reménykedve, hogy valaminek véglegesen 
ott is vége lesz, s új kezdődik.  
 
Azon a Karácsonyon és Szenteste odaát az emberek nem mertek kimenni 
otthonaikból. Nem mentek templomba, éjjel-nappal ropogtak a 
fegyverek.  
 
A Hősök terén hangszórókon keresztül hallgattuk Tőkés László üzenetét.  
Ilyen körülmények között kezdődött még az istentisztelet. Számomra 
elsősorban csodálatos alkalom volt arra, hogy hirdessem a Karácsony 
drága üzenetét. Az igehirdetés alapigéje Lukács evangéliumának 2. 
fejezete, a 10. és 11. versek voltak:  
 
"Ne féljetek, mert íme, hirdetek nektek nagy örömet, amely az egész nép 
öröme lesz: Üdvözítő született ma nektek, az Úr Krisztus, a Dávid 
városában" Lk. 2,10-11 
Testvéreim az Úr Jézus Krisztusban! Barátaim!  
 
Jézus Krisztus azért született meg közel kétezer évvel ezelőtt 
Betlehemben, hogy ezen a földön békesség legyen. Azért, hogy ezen a 
földön az emberek szeretetben éljenek egymással és egymás mellett. 
Azért, hogy emberek igazságban éljenek. Azért, hogy a világosság 
nagyobb legyen, mint a sötétség. Azért, hogy az embereknek ne kelljen 
félniük. Ahogy az angyal szólt az égi szózatban: ne féljetek!  
 
Mindig voltak sátáni és ördögi gyilkos hatalmak, melyek a 
legkegyetlenebb és gátlástalanabb módon álltak a világosság útjába. 
Heródesek, akik mindent meg tettek azért, hogy a rnegszületett Megváltó 
eltűnjön a világból. Akinek nem volt drága gyermekek, vagy asszonyok 
élete sem.  
 
De elérte őket végzetük mindig. Most is.  
 



Bátor és hős hazafiak életük feláldozásával vívták és vívják ki 
szabadságukat. Azé11 harcol most magyar, román, német, szerb vagy 
más nemzetiségű, hogy országuk egyszer s mindenkorra szabad legyen. 
Hogy békességben éljen egymás mellett minden nép és minden nemzet.  
 
Szívünk minden dobbanásával, ajkunk minden fohászával mellettük 
vagyunk. S teljesen bizonyosak vagyunk abban, hogy vége a mérhetetlen 
szenvedésnek, megaláztatásnak, félelemnek és gyalázatnak.  
 
1989 Karácsonya elsöpörte a diktatúrát.  
 
S adja a Mindenható Isten, hogy karácsony evangéliuma, örömhíre töltse 
be mindenki szívét. Karácsony jelentse mindenki számára 
Magyarországon és Romániában, hogy lehet szeretetben élni, lehet 
békességben élni, félelem nélkül és igazságban.  
 
Jelentse, hogy Karácsony fénye, Jézus Krisztus világossága, örömöt és 
vigasztalást nyújt minél több embernek. Jelentse, hogy megszűnik a 
viszály és az ellentét Magyarország és Románia között, megszűnik Kelet 
és Nyugat között. Európa nevéhez méltóan rendezheti életét.  
 
Ez a mostani szomorú karácsony, pedig figyelmeztessen bennünket arra, 
hogy amiképpen néhány óra alatt egy tudott lenni az ország imádságban 
vagy a nélkülözők segítésében, olyan egyek legyünk abban, hogy a 
kivívott demokráciát és szabadságot nem hagyjuk elveszni, megőrizzük 
gyermekeinknek és unokáinknak, még az életünk árán is, hiszen drágán-
kivívott szabadság.  
 
Ebben segítjük Romániát, benne a csodálatos Erdélyt, Szabadságuk ne 
múljon el!  
 
Az új Európában most már ne egymás ellen gondolkodjanak népek és 
országok, hanem egymásért. Ennek megvalósítása a feladatunk, szent 
kötelességünk. Szűnjön meg a világ iszonyatos megosztottsága, hogy 
mindazok akik megtehetik, akiknek meg kell tenni, fogjanak össze, s 
minden erejüket arra összpontosítsák, hogy ez az egész lakott Föld 
mindenkinek otthona legyen. Hogy mindenki meg tudjon élni, ott, ahol 
van. Nem, erről nem majd akkor kell beszélni, amikor már mi is jól és 
gondok nélkül élünk: most.  
 
Európa egységes szabaddá válása azt a reménységet erősíti bennem, hogy 
még az évezred előtt megszűnik az éhezés a Földön.  
 



Új hittel, új reménységgel töltsön el bennünket az új karácsony kétezer 
éves üzenete:  
 
" Ne féljetek, mert íme, hirdetek néktek nagy örömet, amely az egész nép 
öröme lesz: Üdvözítő született ma nektek, az Úr Krisztus, a Dávid 
városban!" Ámen 
 


